

光纤传感和光通信

多模光纤模式场群速与相速的关系

高峰¹;朱世国²

1. 辽宁科技大学理学院, 辽宁鞍山114051;
2. 四川大学物理科学与技术学院, 四川成都610064

摘要:

为了从理论上统一射线光学和导波光学关于多模光纤中各模式场传播过程中时延的论述, 试从介质波导理论出发, 根据模式的特征根U随光纤归一化频率R的变化关系, 在弱波导近似下导出了描述模式场相速Vp与群速Vg关系的重要结果: $V_p \cdot V_g = (c/n)^2$ 。根据这一结果可以得出结论: 对于低阶模式, 由于相速Vp慢, 所以群速快; 高阶模式其相速Vp快, 所以群速慢。对于给定的光纤, 利用射线光学和波导光学进行了带宽估计, 2种理论计算结果的一致性, 印证了上述关系的正确性。

关键词: 多模光纤模式场 模式特征方程 波导理论 相速与群速

Relationship between group velocity and phase velocity of the mode-field on multi-mode fiber

GAO Feng¹;ZHU Shi-guo²

1. College of Science, Liaoning University of Science and Technology, Anshan 114051, China;
2. School of Physical Science and Technology, Sichuan University, Chengdu 610064, China

Abstract:

To clarify the discussion on ray optics and wave optics on the delay of mode field propagation process in the multimode fiber theoretically, the relationship between phase velocity V_p and group velocity V_g is derived, $V_p \cdot V_g = (c/n)^2$, according to the relationship between the mode characteristic roots U and the optic fiber normalized frequency R , as well as the weak waveguide approximation theory. Based on the results, it is concluded that phase velocity is slow and group velocity is fast at low-order mode, phase velocity is fast and group velocity is slow at high speed mode. Ray optics and wave optics are used for bandwidth estimation to a given optical fiber, and the consistency of the results of two theoretical calculations confirms the correctness of these relations.

Keywords: multi-mode fiber mode field mode eigen-equation waveguide theory phase velocity and group velocity

收稿日期 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者: 高峰(1950-), 男, 天津人, 副教授, 主要从事光学技术研究和物理实验教学工作。

作者简介:

作者Email: asgf1106@126.com

参考文献:

[1] 朱世国,付克祥. 纤维光学——原理及实验研究 [M].成都: 四川大学出版社,1992.
ZHU Shi-guo, FU Ke-xiang. Fiber optic-theory and experimental research [M].Chengdu: Sichuan University Press,1992. (in Chinese)

[2] 马定山. 光纤通信原理与技术 [M].北京:人民邮电出版社,2005.
MA Ding-shan. Optical fiber communication theory and technology [M].Beijing: Posts & Telecom Press, 2005. (in Chinese)

[3] 安德列·安戈. 电工电信工程师数学(下册) [M].陆志刚,译.北京:人民邮电出版社,1979.
ANGOT A. Electrician & telecommunications engineer mathematics [M]. Translated by LU Zhi-gang. Beijing: Posts & Telecom Press,1979. (in Chinese)

[4] 梁昆淼. 数学物理方法 [M].北京:人民教育出版社,1978.
LIANG Kun-miao. Methods of mathematical physics [M]. Beijing: People's Education Press,1978. (in

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(1854KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶ 参考文献[PDF]
- ▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶ 多模光纤模式场
- ▶ 模式特征方程
- ▶ 波导理论
- ▶ 相速与群速

本文作者相关文章

- ▶ 高峰
- ▶ 朱世国

PubMed

- ▶ Article by Gao, F.
- ▶ Article by Zhu, S. G.

Chinese)

[5] 周才良,朱世国.阶跃型多模光纤的模式色散方程及其数值求解 [J]. 四川大学学报:自然科学版, 1987,24(4):62-66.

ZHOU Cai-liang, ZHU Shi-guo. The model dispersion equation of step index multimode optical fiber and its numerical solution [J]. Journal of Sichuan University: Natural Science Edition, 1987,24(4):62-66. (in Chinese with an English abstract)

[6] 杨春,夏志超.大芯径大数值孔径阶跃光纤传导模特征方程求解 [J]. 光学学报,2004,24(7):957-961.

YANG Chun, XIA Zhi-chao. Propagation constant solution for large core and high numerical aperture step-index multimode optical fiber [J]. Acta Optica Sinica,2004,24(7):957-961. (in Chinese with an English abstract)

[7] 王云明,戴劲草,张明德,等.多模光纤光栅中新型的光波传输分析法 [J]. 应用科学学报,2004,22(3):25-29.

WANG Yun-ming, DAI Jing-cai, ZHANG Ming-de, et al. A novel beam propagation method for the analysis of multimode fiber grating [J]. Journal of Applied Sciences,2004,22(3):25-29. (in Chinese with an English abstract)

[8] 张金钟.阶跃光纤导光的一种射线模型 [J]. 大学物理,2009,28(3):22-23.

ZHANG Jin-zhong. A ray model for the propagation of light in a step fiber [J]. College Physics,2009,28(3):22-23. (in Chinese with an English abstract)

[9] 郭福源,陈钰清,林斌,等.一种新的阶跃折射率光纤本征函数表达形式 [J]. 光子学报,2003,32(9):1074-1078.

GUO Fu-yuan, CHEN Yu-qing, LIN Bin, et al. A sort of novel expression for the eigenfunctions of step index fiber [J]. Acta Photonica Sinica,2003,32(9):1074-1078. (in Chinese with an English abstract)

[10] 沈陆发,王子华.左手材料阶跃型光纤的模场特性 [J]. 光子学报,2008,37(3):581-584.

SHEN Lu-fa, WANG Zi-hua. Characteristics of modes in fiber including left-handed material [J]. Acta Photonica Sinica,2008,37(3):581-584. (in Chinese with an English abstract)

本刊中的类似文章